

TALSMANDENS GRUPPE
SPRECHERGRUPPE
SPOKESMAN'S GROUP
GROUPE DU PORTE-PAROLE
GRUPPO DEL PORTAVOCE
BUREAU VAN DE WOORDVOERDER

INFORMATION
INFORMATORISCHE AUFZEICHNUNG
INFORMATION MEMO

NOTE D'INFORMATION
NOTA D'INFORMAZIONE
TER DOCUMENTIE

Brussels, July 1979

INSURANCE CONTRACTS: COORDINATION OF LAWS AND ADMINISTRATIVE PROVISIONS (1)

The Commission has recently submitted to the Council a proposal for a directive on the coordination of laws, regulations and administrative provisions relating to insurance contracts.

The proposal is intended to facilitate the gradual liberalization of indemnity insurance. Its objective is to remove the obstacle created by differences in national laws and thus to facilitate the extension of freedom of choice of the applicable law. It must be viewed in the context of the directive on the attainment by indemnity insurers of freedom to provide services, i.e. the second coordination directive which has been before the Council since 1976 and which provides in particular that the contracting parties shall, to a certain extent, - be free to choose the law applicable to a transnational policy.

The object of the directive, therefore, is to harmonize the basic legal provisions in the field of insurance contracts in order to secure equivalent protection for policy holders vis-à-vis insurers throughout the Community. In general it does not permit the Member States to adopt differing provisions while it authorizes the parties to agree on derogations which are more favourable to the policy holder, the insured person or a third party. It is intended, furthermore, to secure neutrality of competition between insurance undertakings by laying down equivalent legal requirements. Such neutrality of competition is essential, particularly in view of the freedom to provide services which must be introduced for insurance undertakings.

The proposal is intended to harmonize basic provisions only, and in particular:

- the obligation of the policyholder to declare the risk insured when concluding contracts and any changes which may occur during the life of the contract. If it can be proved that the policyholder has not fulfilled his obligation to declare the risk, the claim may result in proportional payment only;
- the obligation of the policyholder, in the event of a claim, to reduce the loss, and the obligation of the insurer to bear the costs thus incurred;
- the term of the contract and other provisions.

The proposal consequently represents an initial step only towards harmonization of the law in this area. Plans exist for more extensive coordination at a later date.

Provision is made in the proposed directive for its incorporation into national law within eighteen months of adoption by the Council.

TALSMANDENS GRUPPE
SPRECHERGRUPPE
SPOKESMAN'S GROUP
GROUPE DU PORTE-PAROLE
GRUPPO DEL PORTAVOCE
BUREAU VAN DE WOORDVOERDER

INFORMATION
INFORMATISCHE AUFZEICHNUNG
INFORMATION MEMO

NOTE D'INFORMATION
NOTA D'INFORMAZIONE
TER DOCUMENTIE

Bruxelles, juillet 1979

CONTRATS D'ASSURANCES: COORDINATION DES DISPOSITIONS LEGISLATIVES ET ADMINISTRATIVES

La Commission vient de proposer au Conseil un projet de directive sur la coordination des dispositions législatives, réglementaires et administratives régissant le contrat d'assurances.

Cette proposition a pour but d'aider à la libération progressive de l'assurance dommages. Son objectif est de lever l'obstacle résultant de la disparité des législations nationales, facilitant ainsi l'extension du libre choix du droit applicable. Elle doit être vue dans la perspective de la directive sur la réalisation de la libre prestation des services pour les assureurs de dommages - la deuxième directive de coordination qui se trouve devant les instances du Conseil depuis 1976 et qui prévoit notamment que les partenaires peuvent choisir dans une certaine mesure librement la loi applicable dans le cas d'un contrat transnational.

Le projet de directive vise donc à harmoniser les dispositions législatives essentielles dans le domaine des contrats d'assurances afin d'assurer une protection équivalente des assurés par rapport aux assureurs dans l'ensemble de la Communauté. Il ne permet pas de façon générale aux Etats membres de prendre des dispositions divergentes alors qu'elle autorise les parties à convenir de dérogations plus favorables au preneur, à l'assuré ou au tiers. De plus, son but est d'assurer la neutralité de concurrence entre les entreprises d'assurance par la création des conditions législatives équivalentes. Cette neutralité de concurrence s'impose notamment en vue de la libre prestation des services qui doit être établie en faveur des entreprises d'assurance.

La proposition ne vise qu'à l'harmonisation des dispositions essentielles et notamment:

- l'obligation du preneur de l'assurance de déclarer lors de la conclusion des contrats le risque assuré ainsi que des modifications éventuelles qui pourraient se produire pendant la validité du contrat; s'il peut être reproché au preneur de ne pas avoir rempli son obligation de déclaration, le sinistre ne fait l'objet que d'un paiement proportionnel;
- l'obligation du preneur, dans le cas du sinistre, de diminuer le dommage ainsi que l'obligation de l'assureur de prendre en charge les frais ainsi causés;
- la durée du contrat et autres.

La proposition n'est donc qu'un premier pas vers l'harmonisation de la législation dans ce domaine. Une coordination plus poussée est prévue ultérieurement.

La proposition de directive prévoit la traduction en droit national après l'adoption par le Conseil dans les 18 mois.
